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»فرهیختگان«ماجرایکمبودذخایرکیترابررسیمیکند

نظارت استصوابی پاستور بر کیت های تشخیص
سامانههوشـــمندکرونایابفلان،تولیددستگاهضدکرونادر

فلانجا،کشفوتولیددارویقطعیدرمانکرونادرفلانشهر،

تشـــخیصکرونادرکمتراز2۰ثانیهبادستگاهفلان،موفقیت

درتولیددســـتگاهتشخیصسریعکرونا،خودکفاییدرتولید

کیتهایتشخیصیو...همهبخشیازاخباریاستکه

ازبدوورودوشـــیوعکرونادرکشورتاهمینامروز

ازسویمنابعرســـمیمنتشرشدهاست.البته

اگرقراربرتجمیـــعومعرفیاخباراینچنینی

ازسویمنابعغیررســـمیهمبودحتماتمام

صفحهپرمیشدازاینجورادعاها!بااینهمه

اماتاهمینامروزتقریباهیچکدامازایناخبار

بهواقعیتنپیوستهودردنیاییکهغولهای

فناوریوپزشکیعاجزازفهمرفتارویروسکروناماندهاندچنین

ادعاهاییجزایجادخللدرروندسیاستگذاریوکنترلشیوع

ویروسدرکشـــوروتزریقامیدواهیبـــهجامعهآوردهدیگری

نداشتهاند.حالاکهاینکلماتوجملاترامینویسم،مثلهرروز

ومتاســـفانهبرحسبعادتمنتظرشنیدنتعدادمواردابتلاو

مرگومیرهموطنانمبراثرابتلابهکروناهستم.اعدادیکهازهر

چیزیدراینروزهاواقعیترند،ازواکسنشرکتفایزر،واکسن

چینوروسیهوحتیشرکتمدرناکههمینروزگذشتهخبراز

موفقیتآمیزبودنآزمایشاتشدادهشدوتامادامیکهوضعیت

چنیناست،مامحکومبهکنشهاییمنطبقبرواقعیاتهستیم،

نهادعاهاییکهذرهایتاثیردرروندمواجههمابااینهمهگیری

کشـــندهندارند.یادربیانبهترآفتادعاهاوعدمدسترســـی

بهابزارکارآمدهمانقدرخطرناکاســـتوســـرعتمارادراین

درگیـــریهمهجانبهباکروناکاهشمیدهدکهخوشبینیهاو

سادهانگاریهادرسیاستگذاریهایکلانبلاییبرسرمانآورده

کههیچنقطهسفیدیازمنظرشیوعاینبیماریدرکشورباقی

نماندهاست.درارتباطباماجرایابزارمقابلهباشیوعکروناپیشتر

نوشتیموایامخاصوپرالتهابیراهمبرایهمینعدمدسترسی

یادسترســـیمحدودپشتسرگذاشتیم.ازروزهاییکهیافتن

ماســـکودستکشومحلولضدعفونیکنندههمچونیافتن

سوزندرانبارکاهغیرممکنبهنظرمیرسیدتااینروزهاییکه

عدهایکنارخیابانبساطمیکنندوباخواهشوالتماسسعی

درفروشماسکدارند.البتهاینرویهمختصومحدودبهایران

همنبودومردمکشـــورهایپیشـــرفتهترشهمبراییکبسته

دســـتمالکاغذیراضیبهریختنخونیکدیگربودند!بااین

اوصافالاندیگرازمرحلهماســـکودستکشومحلولوفلان

عبورکردهایموآنچهحیاتیاســـت،کیتتشخیصکروناست.

برایچی؟برایاینکهبسیاریازکشورهابهاینفهمرسیدهاند

کهبرایمواجههباکروناتنهاراهمقابلهاثرگذاروکارآمدمواجهه

فعالبااینبیماریوشناســـاییمبتلایانپیشازوخامتحال

آنهاست.درکیکهکشورهایینظیرآلمانوکرهجنوبیو...ازهمان

ابتداآنراداشـــتندوکشورهاییمثلایرانحالابهآنرسیدهاند

)البتهبانگاهیخوشبینانه(.پیروهمینمسالهولزومتامینو

دردســـترسبودنکیتهایتشخیصیبهمیزانوکیفیتبالا

درادامهازچالشجدیدیکهپیشروینظامبهداشتودرمان

کشورقراردارد،حرفمیزنیم.

وضعیت متناقض ایران در تولید کیت

و تعداد تست های تشخیصی انجام شده کرونا

قبل تـــر بارها از اتخاذ روش مواجهه فعال و غربالگری مبتلایان 

بـــه کرونا نوشـــتیم و گفتیم که تنها راه کنترل نســـبی بر 

شیوع کرونای کشنده، نه ایمنی توده ای بلکه مواجهه و 

بیماریابی فعال اســـت تا افراد پیش از اینکه حال شان 

به ســـمت وخامت حرکت کند شناسایی شوند و روند 

درمان شان آغاز شود. بعد از کش وقوس های فراوان و 

رکوردشـــکنی های پیاپی در میزان مرگ ومیر ناشی از 

کرونا بالاخره عنوان شـــد که ستاد ملی کرونا تصمیم به 

افزایش تعداد تســـت های تشخیصی و بیماریابی فعال گرفته 

است تا سوای آمار مرگ ومیر و ابتلا که جایگاه ما را در جدول کشورهای 

درگیر با کرونا صعودی می کند، در تعداد تســـت های تشـــخیص هم دستی به سر و روی 

وضعیت نه چندان خوب مان بکشیم. به هرحال جالب نیست وقتی در میزان مرگ ومیر با کشورهای 

بزرگ و پیشـــرفته رقابت می کنیم، در میزان تست ها اینقدر عقب افتاده از آنها باشیم! طبق آخرین 

آمارهای بین المللی اعلام شده از منظر تعداد تست ها، ایران با حدود 5ونیم میلیون تست در بیش 

از 8ماه گذشـــته در رتبه 19ام و پایین تر از کشورهایی مثل عربستان، دانمارک، کلمبیا و لهستان 

قرار دارد! درحالی که از نظر جمعیت این تعداد تســـت اصلا مناســـب به نظر نمی رسد. با این همه 

گفتیم که ایران هم اخیرا تصمیم به افزایش تعداد تســـت های تشخیصی گرفته است تا کمی بهتر 

از گذشته با کرونا مواجه شود. طبق اعلام چند روز پیش علیرضا رئیسی، سخنگوی ستاد مقابله با 

کرونا انجام تست کرونا در کشور به روزانه ۴۰هزار تست رسیده که با افزایش آزمایشگاه ها به بیش 

از 1۲۰۰مرکز، می توانیم با احتساب تست های سریع، روزانه ۷۰هزار تست در کشور انجام دهیم. 

سعید نمکی، وزیر بهداشت هم همین اواخر اعلام کرد: »از سال گذشته گام های اساسی با محوریت 

افزایش آگاهی عمومی در راستای پیشگیری از بیماری، کنترل دقیق بر نظارت ها در همه سطوح، 

بیماریابی گسترده و درمان سریع بیماری و انجام 1۰۰هزار تست در روز که در مراکز علوم پزشکی 

به صورت رایگان خواهد بود، برداشته شده است.« اما هر دوی این اظهارات هنوز واقعیت پیدا نکرده و 

در خوشبینانه ترین حالت روزانه همان ۴۰هزار تست تشخیص کرونا در کشور انجام می شود. رقمی 

که در مقایسه با کشورهای همسایه همچون ترکیه که روزانه بیش از 1۴۰هزار تست انجام می دهد، 

خیلی امیدوارکننده به نظر نمی رســـد! این اما پایان ماجرای تست ها و این گزارش نیست، ماجرای 

مواجهه فعال و بیماریابی زودهنگام و غربالگری و هر اسمی که برایش انتخاب می کنند، همان طور 

که گفتیم پیوند مستقیمی با تعداد تست های روزانه و میزان کیت های تشخیصی در دسترس دارد. 

یعنی مواجهه فعال به وقوع نمی پیوندد مگر اینکه از نظر کیت های تشخیص و آزمایشگاه های فعال 

در وضعیت خوبی باشیم و بتوانیم این اعداد را افزایش دهیم. اصلی که با نگاه به اخبار خودکفایی 

در تولید کیت های تشخیص کرونا و برخی اظهارنظرها دور از دسترس و غیرممکن به نظر نمی رسد. 

مدت هاست خبر از خودکفایی در تولید کیت تشخیص کرونا می دهیم و علاوه بر آن رئیسی، سخنگوی 

ســـتاد ملی مقابله با کرونا هم در این رابطه خاطرنشان کرد: »به زودی حدود ۳میلیون کیت تست 

سریع کرونا دست ما می رسد و در داخل کشور هم از روزی 1۴۰ تا 1۶۰هزار کیت را می توانیم تهیه 

کنیم.« همین جا اولین سوالی که در ذهن ایجاد می شود این است که وقتی توان تولید این میزان 

کیت را داریم چرا تعداد تست های انجام شده از عدد ۴۰هزار فراتر نرفته است و حتی چرا چشم انداز 

روی 1۰۰هزار تست است؟ چون فعلا جوابی برای این سوال نداریم سراغ مساله مهم تری می رویم 

که یکی دیگر از مسئولان در رابطه با ماجرای کیت و تشخیص کرونا بیان کرد و آن هم هیچ جوره نه 

با منطق خودکفایی و نه با این ادعاها سازگاری ندارد.

ذخایر تست PCR تهران رو به پایان است

پای مافیای تجهیزات پزشکی در میان است؟

علیرضا زالی، رئیس ستاد مقابله با کرونای کلانشهر تهران همین یکی، دو روز اخیر اظهارنظر 

عجیبی در رابطه با ذخیره کیت های تشخیصی کرونا در کشور داشت که خبر از ایجاد چالش 

جدید در مواجهه ایران با شیوع کرونا می داد. فرمانده ستاد مقابله با کرونا در تهران از رو به 

پایان بودن ذخایر تست  PCR در ۳دانشگاه مهم پایتخت خبر می دهد و ادامه این روند را 

نگران کننده می داند و می گوید: »اگر ما از نظر ذخایر تست PCR در تهران تا ۳هفته آینده 

تامین نشویم، دانشگاه های تهران، ایران و شهیدبهشتی ذخیره تست شان به پایان خواهد 

رســـید. تاکید می کنم اگر وزارت بهداشـــت تست PCR  این مراکز را در تهران تامین نکند 

دچار مشکل جدی در شناسایی بیماران و انجام تست کرونا خواهیم شد.« این اظهارنظر 

زنگ خطر شکســـت خوردن ایده مواجهه فعال و بحرانی تر شدن وضعیت را به صدا درآورد، 

زالی البته در ادامه تا حدی پاسخ چرایی این وضعیت را هم داد و گفت: »در هفته های آغاز 

شیوع کرونا در اسفند سال گذشته، بسیاری از شرکت های دانش بنیان که با سرمایه های 

اندک تاســـیس شده و ایده های موثری برای کاهش گســـترش ویروس داشتند در قالب 

نمایشگاهی دستاوردها، ابداعات و فناوری های خود را به نمایش گذاشتند. هیچ کدام از 

شرکت های دانش بنیانی که در این نمایشگاه دستاوردهای خود را عرضه کردند موفق به 

فروش تجهیزات خود در داخل کشور نشدند. بسیاری از جوانان و محققان ما نتوانستند 

طرح ها و ایده های خود را اجرایی کنند و به این دلیل سرخورده شده اند. مافیای حاکم بر 

تجهیزات پزشکی و خدمات درمانی مانع از استفاده این تجهیزات و اپلیکیشن ها شد. این 

مافیا نگذاشت امکاناتی که در کشور وجود دارد و می توانستیم از آنها برای مهار کرونا استفاده 

کنیم، به بهره برداری عمومی برسد.« وضعیت خیلی پیچیده به نظر می رسد، یک روز ادعای 

خوکفایی می کنیم، شرکت های مختلف خبر از آمادگی برای تهیه و تولید ابزار و امکانات لازم 

برای مقابله با کرونا می دهند، مسئولان هم اعداد فضایی برای انجام تست های روزانه اعلام 

می کنند، اما ناگهان خبر می رسد که به زودی ذخایر کیت های تشخیصی به پایان می رسد! 

ابوالقاسم رحمانی
دبیرگروه جامعه
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@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

تولیدکنندگان خوب کیت تشخیصی در گیرودار چالش های اداری وزارت بهداشت
همان طـور کـه گفتـم، مـا از فهـم ایـن اتمسـفر عجیـب در مدیریـت کرونـا عاجـز ماندیـم. آنقـدر سیاسـت ها متغیـر و خروجی هـا متناقـض اسـت کـه نمی تـوان بـا 

اطمینـان دربـاره هیچ کـدام از افعـال سـتاد ملـی مقابلـه بـا کرونـا و سـناریوهای مدنظـر آنهـا سـخن گفـت و گزارش نوشـت. در چنین شـرایطی بهتر این اسـت که 

نظرات مطلعان و فعالان در حوزه های آزمایشـگاهی و بهداشـتی درمان را تجمیع کنیم تا شـاید به نتیجه ای رسـیدیم. علیرضا ناجی، رئیس مرکز ویروس شناسـی 

بیمارسـتان مسیح دانشـوری در رابطـه بـا ماجـرای کیت هـای تشـخیص کرونـا و سـخنان علیرضـا زالی حـول احتمال بروز کمبود در تامین تسـت های تشـخیصی 

بـه »فرهیختـگان« گفـت: »نحـوه توزیـع کیت هـای تشـخیص کرونـا در سراسـر ایـران بـرای آزمایشـگاه هایی کـه دولتـی هسـتند، چـه درمانـی و چـه بهداشـتی که 

مـورد تصویـب وزارت بهداشـت قـرار گرفتنـد این گونـه اسـت کـه شـرکت امنـای ارزی وزارت بهداشـت بـا شـرکت های مختلف قـرارداد می بندد و بعـد از اینکه احراز 

صلاحیـت کردنـد و... آنهـا قابـل اسـتفاده اسـت، البتـه ایـن پروسـه خـود مسـاله ای دارد کـه من قـدری روی آن اعتـراض دارم. درواقع پروسـه به این صورت اسـت 

کـه بـا نظـارت شـرکت امنـای ارزی رقابتـی صـورت می گیـرد و قـرارداد بسـته می شـود و به صـورت عمـده ایـن شـرکت امنـای ارزی کیت هـا را می خـرد و بعـد بیـن 

مراکـز پخـش می کنـد. از چندمـاه پیـش کـه شـرکت امنـای ارزی وارد ایـن موضـوع شـده وضعیـت کیت رسـانی مـا به یک نظم خاصی رسـیده اسـت. پیـش از این 

امـا بایـد از شـرکت های مـورد تاییـد انسـتیتو پاسـتور کیـت می گرفتیـم. عمـده کیتـی کـه در چندمـاه اخیـر بیـن مراکز آزمایشـگاهی چه بهداشـتی و چـه درمانی 

تقسـیم شـده، کیت هـای ایرانـی هسـتند. مـن قـدری از ایـن جنبـه کـه ایـن کیت هـا چقـدر کیفیـت دارنـد بحـث دارم. به نظـر مـن الان مـا در سـری های جدیـد 

دربـاره کیـت یکـی از شـرکت های خـاص نگرانی هایـی داریـم و عملکـرد مناسـب را نداشـت کـه البتـه دولـت بـا مبـادی مختلفی از شـرکت های مختلف کـه تولید 

داخـل هسـتند صحبـت کـرده و از منابـع مختلـف ایـن کیت هـا را تهیـه می کنـد تـا تک صدایـی صـورت نگیـرد. مـن فکـر می کنـم باید قـدری وسـیع تر عمل کنیم 

علی رغـم اینکـه تاکنـون تغییـر رویـه داده شـده اسـت ولـی به نظـر مـن ایـن مدیریـت بایـد بهتـر شـود. به نظـر مـن به عنـوان شـخصی کـه متخصـص در ایـن زمینه 

هسـتم، در شـرکت های مختلـف در داخـل هـم افـراد نخبـه ای نیـز هسـتند کـه اقـدام بـه تولیـد کیت هـای PCR کرده انـد و مـورد ارزیابـی در بیمارسـتان مـا کـه 

مسیح دانشـوری اسـت و آزمایشـگاه مـا کـه یکـی از آزمایشـگاه های مرجـع اسـت قـرار گرفتـه اسـت. به نظـر من قـدری باید انعطـاف اداری و اجرایی بهتـری در این 

مـورد صـورت گیـرد کـه موجـب ناامیـدی افـرادی کـه در ایـن زمینـه کار می کننـد نشـود. واضح تـر می گویـم مـواردی بودنـد کـه کیت هـا عملکـرد خوبـی داشـتند 

ولـی در پروسـه اداری تاییدیـه گرفتـن قـرار گرفتنـد و اذیت شـدند.«

در ستاد ملی درباره نوع مواجهه با کرونا و وضعیت آزمایشگاه ها صداهای مخالف را بشنویم
ناجـی ادامـه داد: »اگـر بخواهیـم بـه شـکوفایی برسـیم بایـد نظـرات آدم های مختلف را داشـته باشـیم. همین موضوع را درباره سـتاد کرونا هـم داریم یعنی الان 

عملکـردی کـه سـتاد کرونـا در ایـن زمینـه دارد علی رغـم اینکـه تمـام متخصصـان امـر از کسـانی که نزدیک به سـتاد کرونا هسـتند، نظرات را عنـوان می کنند و 

در کمیتـه علمـی کشـوری کرونـا عنـوان می شـود، مجامـع علمـی مختلـف هـم دربـاره اینکـه نحوه برخـورد و کنترل مـا درباره ویـروس کرونا و اپیدمـی که اتفاق 

افتـاده اشـتباه اسـت ولـی واقعیـت ایـن اسـت کـه از نظـرات آنهـا اسـتفاده نمی شـود. باید این سـد را بشـکنیم و این را اصلاح کنیـم. اگر اصـلاح نکنیم به جایی 

نمی رسـیم. بازهـم ایـن اعـداد تکـرار می شـود، هموطنـان مـا فوت می کنند، اصلاحی هـم صورت نمی گیرد. همین حالت را درباره سـتاد کرونا برای آزمایشـگاه 

هـم داریـم و ایـن تغییـر و تحـول بایـد صـورت گیـرد. هماننـد سـایر کشـورهایی کـه پیشـرفت کردنـد بایـد بپذیریم کـه در خیلی از مسـائل نقص هم داریـم. باید 

کمـک دیگـران را بپذیریـم و تجربیـات آنهـا را کسـب و بتوانیـم پیشـرفت کنیـم. کسـب تجربیـات دیگـران هـم منبع داخلی اسـت یعنی همه را امیـدوار کنیم که 

می تواننـد ایـن کار را انجـام دهنـد و شـراکت در ایـن زمینـه داشـته باشـند و آنهـا را دلسـرد نکنیـم، واقعیـت ایـن اسـت که در ایـن زمینه قدری دلسـردی صورت 

گرفتـه اسـت. البتـه اینکـه آدم هـا معیارهـای منظـم و مرتبـی داشـته باشـند تـا کیت هـای باکیفیتـی در ایـن زمینـه تولید شـود، بسـیار مهم اسـت امـا در برخی 

مـوارد مشـاهده می شـود ایـن معیارهـا فقـط معیارهـای سـختگیرانه بـرای تولیـد کیت نیسـت و مسـائل دیگـری درباره آن لحاظ می شـود که به نظر من درسـت 

نیسـت. از ایـن جهـت ایـن صحبت هـا را بیـان می کنـم کـه همـه دل بـه مملکـت بسـته ایم و دوسـت داریـم پیشـرفت کنـد و اگـر مسـائلی را می بینیـم هرچنـد 

کوچـک باشـد، اگـر جلوی پیشـرفت را می گیـرد، باید عنوان شـود.«

محتمل است که در کیت های تشخیصی دچار کمبود شویم
ناجی پیرو صحبت های زالی و در پاسخ به این سوال که ممکن است با شرایط فعلی دچار کمبود کیت تشخیص کرونا بشویم یا خیر، گفت: »ممکن است این اتفاق بیفتد. 

دکتر زالی چون یک مقام اجرایی هستند، حتما از مسائلی خبر دارند که ممکن است من خبر نداشته باشم. یکی از موارد دیگری که اعتراض داریم این است که در ستاد 

کرونا مبادی خاصی درباره آزمایشگاه تصمیم می گیرد. من در این کمیته آدم های متنوع را ندیدم، به شخصه خودم به عنوان کسی که آزمایشگاه پیشرفته کووید را داریم 

و کار می کنیم باید اذعان کنم از تصمیماتی که درباره آزمایشـــگاه ها می شـــود خبری ندارم و این یک نقصان اســـت. نه اینکه دکتر ناجی آدم خاصی اســـت که باید حتما 

خبردار باشد ولی به عنوان کسی که پیشرو در این زمینه است و در مرکزی فعالیت می کنم که زحمت زیادی می کشم، برای خودم متصور هستم که باید از سیاست ها خبر 

داشـــته باشـــیم. بالاخره جمعی را از مراکز مختلف، از اســـاتیدی که در این زمینه وجود دارند باید به عنوان کمیته داشته باشیم نه اینکه فقط مرکز خاصی در این زمینه ها 

تصمیم گیری کند. باید کمیته داشته باشیم، باید چندصدایی وجود داشته باشد که به نظر من کیفیت کار بالا برود. اگر بخواهیم اپیدمی را کنترل کنیم حتما باید تعداد 

تســـت های خود را افزایش دهیم. این تعداد تســـتی که انجام می دهیم تعداد مناســـبی نیست. در این زمینه باید چندین اقدام کرد که یکی از این اقدامات این است که 

امکانات لازم را درجهت انجام آزمایش های گســـترده به آزمایشـــگاه بدهند. این کار را وزارت بهداشت و اداره مبارزه با بیماری ها با خرید دستگاه های اتوماسیون که تعداد 

زیادی تست را همزمان انجام دهند، در آینده نزدیک خواهد داشت ولی گستردگی این امر باید بیشتر شود.«

سوای کمبود، ما در کیفیت کیت ها هم چالش هایی داریم
رئیس مرکز ویروس شناسی بیمارستان مسیح دانشوری در پاسخ به این سوال که آیا ما در تولید کیت کمبودی نداریم، گفت: »در تولید کیت هم مشکلات وجود دارد و شاهد هستیم 

کیت هایی هستند که ابتدا تاییدیه می گیرند ولی در پروسه اجرایی و مورد استفاده در آزمایشگاه کیفیتی که باید را ندارند. بنابراین وقتی کیتی در داخل مجوزی دریافت می کند، 

اینکه در طول زمان از کیفیت آنها مطمئن باشـــیم و کیفیت بخش های مختلف که تولید می شـــود یکســـان باشد، مهم اســـت. باید نظارت روی اینها صورت گیرد. برخی کیت های 

تشخیص کووید، آزمایشگاه ها را با مشکل مواجه کردند ولی چون آنها مورد تایید بودند و تولید می کردند این اشکال دیده نشد منتها تکرار کیت ها نشان می دهد در این زمینه باید 

یک سری راهکارهایی داشته باشیم و نظارت در تولید کیت ها، مستمر بودن تضمین کیفیت کیت هایی که در طول زمان تولید می شود، مواردی است که باید درباره آنها نظارت شود. 

این موضوع فقط درباره تولید کیت نیست. توجه شما را به موارد دیگری نیز جلب می کنم. الان درباره آزمایشگاه هایی که مجوز گرفتند در این چند مدت نقصان هایی در جواب آنها 

ایجاد می شد و در جامعه علمی شاهد بودیم که نظارتی بر آنها وجود ندارد. خوشبختانه وزارت بهداشت این کار را انجام می دهد. با ایجاد سیستمی که بازدیدهای متعددی درباره 

آنها صورت گیرد. البته می دانیم فقط کارآزمایی بالینی به صورت محدود نمی تواند تضمین کیفیت آزمایشـــگاه ها باشـــد و باید یک سیستم نظارتی خوب در این زمینه ایجاد شود که 

مطمئن هستم وزارت بهداشت در این زمینه فکرهایی دارد ولی به هر صورت محدودیت های اجرایی درباره این موضوعات وجود دارد. به نظر من نباید آنها را از نظر دور نگه داشت. در 

زمینه تولید کیت باید نظارت مستمر بر این امر داشته باشیم و رقابت ایجاد کنیم تا افراد صاحب نظر و نخبه در این زمینه وارد شوند و سختگیری ما طوری نباشد که باعث خارج کردن 

افراد از این رقابت ها شـــویم بلکه باید باعث شـــود تولیدهای مختلف در کشـــور وارد و رقابت بین آنها ایجاد شود. این هم از نظر اقتصادی برای آزمایشگاه و محصول نهایی بسیار مهم 

است و هم از نظر کیفی اهمیت دارد چون با هم رقابت می کنند تا کیفیت ها را بالا ببرند.«

هنوز خیلی زود است که صحبت از خودکفایی کنیم
عضـو هیات علمـی دانشـگاه علوم پزشـکی شهیدبهشـتی در واکنـش بـه ایـن مسـاله کـه خودکفایـی مـا را بی نیـاز از همـه می کنـد، گفـت: »این طـور نیسـت. شـما کدام 

کشـور را در دنیـا می شناسـید کـه از نظـر تکنولوژیـک بی نیـاز باشـد؟ کشـورهای بـزرگ تکنولوژیـک هـم بـا هم همـکاری می کنند و سیسـتم های تکنولوژیـک را به وجود 

می آورنـد. همـه اینهـا بسـتگی بـه ایـن دارد کـه چقـدر آن وسـعت اپیدمیکـی را کـه بـرای شـما ایجـاد می شـود ببینیـد و چقـدر در آن کشـور ظرفیـت تولیـد آن کیت هـا را 

داشـته باشـید. همـه اینهـا مقوله هایـی اسـت کـه روی ایـن موضـوع تاثیـر می گذارد. کشـورهایی نظیر آمریکا، چیـن، کره جنوبـی و... متکی به تکنولوژی خود هسـتند. 

کره جنوبـی به عنـوان کشـوری کـه واقعـا از سـال ۲۰۰۳ وقتـی سـارس اپیدمـی شـد و متوجـه شـد باید خود را متفـاوت کند، تلاش کـرد و سـرمایه گذاری تکنولوژیک کرد 

و الان اسـتفاده از تکنولـوژی می کنـد و سـود سـرمایه گذاری های خـود را می بـرد، به طـوری کـه از لحـاظ کیت هـای تشـخیصی هـم در آمریـکا و هـم در ایـران به آن متکی 

می شـویم، خیلـی از شـرکت های بین المللـی از شـرکت های به نـام کـره اسـتفاده می کننـد. آن شـرکت  ها توانسـته اند بسـتری را در خـود ایجـاد کننـد تـا بـه کشـورهای 

دیگـر سـرویس بدهنـد. خودکفابـودن در تولیـد کیـت فقـط ایـن نیسـت کـه کیـت را تولیـد کنیـم و بـه دسـت آزمایشـگاه برسـانیم. مـواد اولیـه ای کـه تولیـد می کنیم هم 

اهمیـت دارد. اینهـا هـم مسـاله مهمـی اسـت و مـن فکـر می کنـم بایـد سـرمایه گذاری بیشـتری در ایـن زمینـه صـورت گیـرد و هنـوز زود اسـت کـه از خودکفایـی در ایـن 

زمینـه صحبـت کنیم.«

تمرکز اعطای تاییدیه به کیت های داخلی در یک مرکز خاص درست نیست
ناجـی در تشـریح مصائبـی کـه پیـش روی تولیدکننـدگان کیت هـای تشـخیصی وجـود دارد، گفـت: »یـک راه خاصـی را وزارت بهداشـت بـرای تاییدیـه کیت هـا قـرار داده که به یک 

منبـع وصـل می شـود و ایـن کار انجـام می شـود کـه به نظـر مـن اصـلا درسـت نیسـت. تجربـه نشـان داده وقتـی از یـک مبـدا کارهـا را انجـام می دهیم ممکن اسـت هم رونـد را کند 

کنیـم و هـم اشـکالات فنـی دربـاره آن صـورت گیـرد. بایـد در ایـن زمینـه یـک کمیتـه از مراکـز معتبر علمـی ایران به وجود بیایـد که از تک صدایـی و یک صدایی جلوگیری شـود. این 

امـری اسـت کـه اکثـر افـرادی کـه در ایـن زمینـه کار می کننـد بـه آن رسـیدند و جـا دارد کـه سـریع تر ایـن موضـوع تغییـر کنـد و مراکـزی کـه در این زمینـه می توانند کمـک کنند به 

ارزیابـی کیت هـا بپردازنـد و تک صدایـی نباشـد کـه یـک مرکـز تمـام تاییدیه هـا را دریافـت کنـد و همه چیـز زیرنظـر آن باشـد و اخباری هـم از آنها به بیـرون درز نکند و افـراد دیگر در 

بی خبـری باشـند، ایـن درسـت نیسـت. ایـن مراکـز در انسـتیتو پاسـتور اسـت. به نظـر مـن ایـن اصـلا درسـت نیسـت. برای اینکه کمک به انسـتیتو پاسـتور شـود و مراکـزی دیگری 

داریـم کـه از نظـر کیفیـت و صلاحیـت مثـل پاسـتور هسـتند و می تواننـد در ایـن زمینـه کمـک کننـد حتمـا بایـد ایـن کار صـورت گیـرد ایـن مراکـز هـم وارد چرخـه اعطـای تاییدیـه 

شـوند. در شـرایطی نیسـتیم کـه بخواهیـم تک صدایـی ایجـاد کنیـم. به نظـر مـن ایـن موضوع درسـت نیسـت و باید این رویـه تغییر کند.

برخی شرکت های دانش بنیان فقط بودجه گرفتند و محصولی ارائه نکردند
دربـاره خودکفایـی، در هـر صـورت تجربیـات مـا نسـبت بـه قبـل بیشـتر شـده کـه بایـد در نظـر بگیریـم دسـت را بـاز بگذاریم که افـراد مختلـف بتوانند در ایران وارد شـوند و شـراکت 

داشـته باشـند. نه فقط شـرکت های دانش بنیان باشـند. تجربیات خوبی با شـرکت های دانش بنیان نداشـتیم و تنها همانند قارچ سـبز شـدند و یک سـری بودجه های آنچنانی 

هـم گرفته انـد و محصولـی از آنهـا خـارج نشـده اسـت. حتـی به نظـر مـن بخش هـای خصوصـی بایـد وارد شـوند. در ایـن زمینـه بایـد از تهدیدهـا اسـتفاده و آنها را تبدیـل به فرصت 

کنیـم. بایـد از الان پایه ریـزی تغییـر بنیـادی در تکنولـوژی را داشـته باشـیم و روی پـای خـود بایسـتیم. ایـن موضوع با رویه ای کـه الان به کار گرفتیم و اینکه یـک نفر بخواهد تاییدیه 

تمـام کیت هـا را بدهـد و نظـر خـاص خـود را داشـته باشـددر تناقـض اسـت. بایـد فراخوان عمومی بدهیـم و مراجع علمی مختلـف را در این زمینه درگیر کنیم کـه صداهای مختلف 

شـنیده شـود. متاسـفانه این امر انجام نشـده و نسـبت به این موضوع بسـیار اعتراض دارم.«


